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Op 4 april 'jl. hadden we een gesprek
met prof. A.M. van der Woude, hoog
leraar agrarische geschiedenis te
Wageningen.l In zijn sfeervol-modern
ingerichte werkkamer poogden we enig
zicht te krijgen'op lÏtl·persoon en het
werk van Vàn der Woude. We hadden het
o.m. over het studievak agrarische
geschiedenis, sociale geschiedenis,
en historische demografie. Over zich
zelf zei Van der Woude dat men hem
vaak als ongrijpbaar karakteriseerde.
Ook in dit ,gesprek bleek dat. Snel,
pratend ging hij van het ene naar het
andere onderwerp over en het bleek
moeilijk hem de duimschroeven aan te
leggen.

Levensschejs
"Op gym alpha was ik geen

evenwichtige leerling. Mijn rapporten
vertoonden vreemde uitschieters,naar
boven en beneden. Dat mocht echter
niet verhinderen, dat ik na mijn eind
examen ging studeren en wel musikolo-,
gie. Daarnaast deed ik als tweede stu
die geschiedenis. Op een gegeven mo
ment ben ik met musikologie opgehou
den en bij geschiedenis gebleven. Al
vrij spoedig kreeg ik meer belangstel
ling voor de meer sociaal-economische
aspecten van dat vak. In de tijd, dat
Kernkamp kwam, werd ik student-assis
tent. Veel betekende dat niet, je mocht
het werk ,in de bibliotheek doen, maar
toch, ••• daar in de bibliotheek heb
ik het opgepikt, daar ontmoette ik een
nieuwe wereld, een wereld die aansloot
bij mijn sociaal-economische belang
stelling.
Daar kwam ik de boeken van Braudel,
Febvre en Henri Berr tegen, de Annales.
In Utrecht, maar ook daarbuiten wist
niemand daar wat van. De hele Franse
historische avant-garde is tot in de
·zestiger jaren onopgemerkt gebleven in
Nederland, een heel vreemd fenomeen,

waarvan ik de oorzaken nog niet weet.
Romein kende de Annales niet. Iemand
als Geyl ook niet. Misschien niet zo
verwonderlijk voor iemand, die zo ,op de
Engels-politieke historiografie. gericht
was. Not a bene: Febvre kwam in Ut re cht
spreken ••• voor de Alliance Française,
een lezing zonder historici onder het
publ iek, en dat kon ook niet want die
hadden er geen weet van. Er was er maar
één in Nederland, die er wel weet van
had en dat was Slicher van Bath, to'ender
tijds net hoogleraar geworden in Wageningen.
Die heb ik toen ook voor het eerst ont
moet, als organisator van een lustrum van
de UHSK. Slicher was een van de ereleden
van dat. dispuut. Maar dat was maar een
incideni;eek ontakt. Later zou ik hem be
ter leren kennen. Het was op een warme
voorjaarsdag in 1958. We zitten in de
koffiekamer van het instituut. Het gesprek
al gauw op 'Samenleving onder spanning'
van Slicher. Kommentaar: 'Nou spannend is
het niet, allemáál cijfers'. Ik was woe
dend en schreef een lange brief aan Slicher
waarin ik vertelde dat ik het een geweldig
boek vond. Slicher schreef terug. Hij was
ve rrast een geI i jkge zinde gevonden te heb-
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ben. Ik moest maar eens een dag ·in Wa
geningen komen kijken. Een jaar later
studeerde ik. af, cum laude; ik was de
laatste die bij Geyl afstudeerde. Ik
trouwde en ging in dienst. Mijn kazerne
lag in Ede, en ik ben dan ook in mijn
diensttijd hehaalde malen wezen buur
ten bij Slicher. Toen mijn diensttijd
achter de rug was kreeg ik van Slicher
een uitnodiging om in Wageningen te ko
men werken. Dat gaf eerst wat moeilijk
heden: ook ten tijde van De Quay werd
er op het hogere onderwijs bezuinigd,
en nieuwe plaatsen waren moe~lijk te
krijgen. Slicher kreeg het echter toch.
voer elkaar. Dat was in 1960."

Over de vakgroep
"In 1956 kwam het studievak

agrariscRe geschiedenis hier van de
grond., met de komst van Slicher van Bath.
Toen -en nu nog- was ons vakgebied
Agrarische Ges:éhiedenis, iet s dat samen
hangt met de struktuur van de hele land
bouwhogeschool. Het vak agrarische ge
schiedenis kon alleen gekozen worden
als bijvak. Dat is ook nu nog zo. Agra
rische geschiedenis is een hulpweten
schap en zij behoo~ met een aantal
andere wetenschappen die hier gedoceerd
worden tot de zgn. ondersteunen!ie vak
ken."
De verhouding onderwijs- onderzoek valt
dan zeker ten gunste van het laatste uit?
"Och we hebben het druk genoeg met onder
wijs geven hoor. Ik heb zo'n 15 ~oktoraal

studenten en zo'n 50 kandidaats."
Veel artikelen in de AAG Bijdragen zijn
door meerdere mensen geschreven. Is het
onderzoek in Wageningen grotendeels team
work of lijkt dat maar zo?
"Het is maar wat u onder teamwork verstaat;
of is het weer zo'n illustratie van de
waandenkbeelden die elders over Wageningen
bestaan? Koeientellende computers, bediend
door groepjes historisch geschoolde cijfer
fetisjisten. Pure waanzin heren."

Meer over de vakgroep
"Onze vakgroep heeft drie

poten: de'westerse en de niet-westerse,
enfin dat heb ik al verteld, zijn de eerste
twee. Een derde poot omvat" de geschiedenis
van de landbouwtechniek. Die driedeling
komt dus niet overeen met de indeling die
inhoudelijk wel gemaakt wordt door agra
risch historici: Agricultural history (het
technische gedeelte), Agrarian history (de
economische, de markt" verhoudingen) en
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Ru~al history (plattelands~schiedenis

in de ruimste zin van het woord).
Bij ons onde rzoek is het accent de
laatste jaren. wat verschoven. In de
tijd van Slicher was het: over de land-
bouwgeschiedenis van de negentiende
eeuw is het meest bekend en over ,die
van de middeleeuwen ook veel; van de
tussenliggende periode 1500-1800 weten
we het minst, en dus gaan we ons
onderzoek daarop richten. Nu richten
we ons' meer op de "negent iende eeuw,
voornamelijk omdat de landbouwhoge-;:
school zo zijn wensen heeft. Het l

voortbe staan van onze afdel ing hee ft
tussen 1970 en '74 aan e.en zijde
draadje gehangen, niet alleen omdat
de landbouwhogeschool moeilijk deed,
maar ook om andere redenen~"

(op een vraag onzerzijds)
"Ja, het vertrek van Slicher en wp.t
daaraan voorafging hoorde daar ook bij,
laat ik het maar een diepgaande 'crise
psychologique' noemen. Maar het belang
rijkste Was toch wel de opstelling van
de landbouwhogeschool, die een verdere
bestudering van het Ancien Regime voor
deze instelling niet" het meest zinvol
vond. De mensen waren niet we zenl ijk
geïnteresseerd in die periode; be
studering van de negentiende eeuw
vond men zinvoller omdat dat meer aan
sloot bij de praktische studieprogram-
ma's."
Er is toch nog wel onderzoek naar de
landbouwgeschiedenis van het Ancien
Regime?
"Ja, we hebben bijvoorbeeld nog het
pachtprijzenprojekt lopen, en een
projekt 'ge,schiedenis van de materiele
cultuur' ."
Wat is dat? ",
"De geschiedenj,s van de stoffelijke
dingen waarmee mensen zich normaliter
omringen: kleding, woningen, werktuigen,
huisraad ••••• je kunt het zo gek niet
bedenken. We verkeren nog maar in de
beginfase' hoor, het verzamelen van het
bronnenmateriaal. Dat bestaat voorname
lijk uit boedel inventarissen vap
notarissen uit de periode 1500-1800.
Met dat materiaal is praktisch nog niets
gedaan. Er kunnen mooi.e dingen uitkomen.
De regionale en sociale verscheidenheid
van st'offelijk bezit is bijvoorbeeld .
nog nooit onderzocht. Verder lopen er
nog studies over omvang en samenstel
ling van de veestapel en over veege-
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wicht. Ons grote pro jekt om de negen
tiende eeuw binnen te trekken is het
onderzoek naar analfabetisme.
Nou, en dan ben ik nog samen met Dr. van
Dijk van de Erasmus universiteit met de
geschie5.enis van Eindhoven bezig. Dat
is ook een, projekt dat binnen de nieuwe
opzet past. Bekeken wordt Eindhoven zo
als dat ~ich sinds 1810 ontwikkeld heeft.
Een erg interessant geval. Binnen de
latere gemeente groot-Eindhoven (in 1920
ontstaan door samenvoeging van zes ge
meentenu kontrasteerden het stedelijke
Eindhoven en het half-stedelijke Woen
sel (met wat huisindustrie) met de vier
overige dorpen die een sterk agrarisch
karakter droegen. Het hele gebied is
een prachtig voorbeeld van de overgang
van een pre- of halfindustriële samen
leving naar een grotendeels geïndustri
~liseerd~ maatschappij. De historisch
demografische patronen onderzoeken we
door longitudinale cohortanalyses van
steekproefsgewijs, samengestelde popu-
lat ies."

All-rounde r
"Ik uitsluitend een demogra-'

fisch-historicus? Welnee, ik ben de
meest all-round hist9ricus van Neder
land!
Ik heb me ook op andere terreinen be
wögen dan het specifiek sociaal-eco
nomisch-historische. Zo heb ik artike
len gepubliceerd over de Qpstand, over
methodologische vraagstukken en over
naamkunde. Breedheid is vooral een "
absolut~ voorwaarde om'te kunnen vol
doen aan de zeer uiteenlopende vragen
die vaJ'luit het onderwijs aan deze:,rijk
geschakeerde faculteit op je af komen".

Geschiedenis als korrektief op ideolo
gieën

Gevraagd naar de funktie van
geschiedenis :"Kijk, er is geen kultuur
zonder verleden, en de mensen hebben
altijd de Behoefte gevoeld om het ver
leden te beschouwen, het te analyseren,
ér een zin aan te geven. Dit in aanmer.:..
king nemende is het beter, voorai als
korrektie op onjuiste ideologische voor
stellingen, dat verleden op een weten
schappelijke manier te onderzoeken. Het
nut van de geschiedwetenschap beittaat
dus voornamelijk in haar vermogen maat-,
schappelijke opvattingen die een bepaal
de eenduidige waardering van het verle
den huldigen, te relativeren. De grond-

funkt ie van de geschiedenis is dus een
negatieve: het afbreken van gekleurde
geschiedinterpretaties, eigen aan ideo
logieën. Geschiedwetenschap bouwt weinig
op" ze geeft geen pasklare antwoorden,
hoewel ze wel enig inzicht verschaft in
de huidige samenleving. Let wel: van mij
zul je echt niet horen dat de wetenschap
der geschiedenis zelf waardevrij kan zijn ..."
Gesc hiedenis als wetenschap "heeft het
nadeel dat ze zo ver van de mensen kan
gaan afstaan, dat de mensen tàch hun heil
zoeken in nonsensikale prietpraat •••
"Ja, maar bedenk dat dit niets nieuws is.
Ook Opperman' s bronnenkritische studies,
stonden ver af van de in de.geschièdenis
geinteresseerde leek. Bij onze cliometris-
ten met hun modelmatige hoogstandjes kan

"gevaar van vervreemding optreden, wa:nneer
a. zij de pretentie hebben de enige sleu

tel tot zinnig historisch werk in han
den te hebben, een

b. de resultaten' van hun werk niet in be
vattelijke vorm naar andersoortige kol
lega's en naar het ontwikkelde publiek
vertaald kunnen worden.

Hun studîes zouden dan dysfunktioneel wor
den,' omdat het voor ekonomisten van geen,
betekenis is en voor historioi niet meer
toegankelijk. Het verwordt dan tot een, '
gezelschapsspel voor een kringetje van
happy few. Ik blijf erbij: geschiedweten
schap ontleent haar belangrijkste funktie
als geweten van een kultuur, en we moeten
er voor hoeden die funktie van bewustzijns
vorming niet uit het oog te verliezen".

Sociale geschiedenis diskussie?
(wi j vragen naar zijn opyatt ingen

aangaande' de diskussie die er momenteel
speelt over sociale geschiedenis. Hij
zegt daarover niets te weten. We leggen
hem de stand van zaken uit, en dan ••• )
"Ach,: hoe gaat dat?- Eerst begint iemand
onzin te poneren:, en wanneer men daarop
ingaat 'is het ook al gauw onzin wat eruit
komt. Heel gemakkelijk om eerst te zeggen
wat eigenlijke of oneigenlijke geschiede
nis is, en vervolgens 'iedereen die'onei
genlijk doet te diskwalificeren. Men kiest
garen van de kleur rood, en maar afwinden
jóngens ••• Dat gaat langs mij heen, ~ijn

tekort misschien ••:. Trouwens zijn er nog
wel arbe iders?"
(op een opmerking onzerzijds) "In het ka
der van een beroepsstruktuur kun je ook
het pausschap als een dienstverlene~de

funktie klassificeren ...".
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